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با اعلام نتایج کنکور سراسری، بنرهای داربستیِ 
بزرگــی که موضوعشــان »تبریــک قبولی در 
دانشگاه« بود در برخی از شهرهای استان گیلان 
توجهم را جلب کرد. این بنرها در گوشه گوشۀ 
شــهر، شــامل ورودی، خروجی و کنار میادین 
نصب شده بودند. حتی یکی از این بنرها که به 
تبریک قبولی در رشته حقوق در دانشگاه پیام نور 
اختصاص داشــت به این دلیل کــه رقابتی در 
کار نبوده، دســت مایۀ شوخیِ عده ای از کاربران 

شبکه های اجتماعی شد.
لازم اســت یادآوری کنم کــه نصب بنرهای 
داربستیِ تبریک قبولی در دانشگاه صرفاً متعلق 
به استان گیلان نیست. این پدیده در برخی دیگر 
از شهرهای کوچک کشورمان نیز دیده می شود. 
با مشــاهده این بنرها از خودم پرســیدم که آیا 
می توان اندکی از ظواهــر عبور کرد و پدیده را 
در بافتی وسیع تر دید؟ یا به شیوه دیگری به آنها 
نگریست؟ این پرسش موجب شد تا با چند نفر 

از بومی ها گفتگو کنم.
نکتۀ نخست آن اســت که این بنرها اغلب در 
شهرهایی از استان گیلان به چشم می خورد که 
هنوز زمینه های ســنتی در آنها قوام و دوام دارد 
که برای مثال می توان به »ماســال« و »شاندرمن« 
اشاره کرد. به علاوه، در شهرهایی دیده می شود 
که دارای قومیت هــای دوگانه اند و همواره در 
رقابتی آشکار و پنهان حیات می گذرانند، برای 
مثال می توان به شهر فومن اشاره کرد. همچنین، 
این موضوع بــه کوچکی/بزرگی شــهرها نیز 

بستگی دارد.

عصرملّت- بعد از حادثه ای که در یکی از کمپ های ترک اعتیاد در لنگرود افتاد، توجه ها 
کارآمدی  یا  و  ناکارآمدی  حتی  و  شد  جلب  پیشگیری  روش های  و  اعتیاد  موضوع  به 
کمپ های ترک اعتیاد  مورد بحث قرار گرفت. تهمینه ناجی یکی از مشاورین خانواده 
و دانش آموزان و دانشجویان است که سال ها  در حوزه آموزش و پیشگیری و پژوهش 
برلزوم   تاکید  با  با عصرملّت داشت  این حوزه فعالیت دارد و در گفت و گویی که  در 
پیشگیری، دلایل گرایش به مصرف مواد در نوجوانان را بیشتر معطوف به خانواده ها و 

عدم تامین عاطفی فرزندان از سوی پدر و مادر عنوان کرد. 
وی در خصوص کمپ های ترک اعتیاد در زنجان گفت: شرایط کمپ های ترک اعتیادی که 
در زنجان برای مشاوره به آنجا رفته ام خوب است. یکی در پلیس راه جاده دندی است که 
ساختمان جدید و شرایط خوبی دارند و چیزی که در ظاهر دیدیم با احترام و ایده آل است. 
یکی دیگر هم در مسیر ایجرود است که برای پدر و مادرها صحبت کردم و کمپ بانوان را 
هم در محل قبلی در خاندره و با مدیریت قبلی دیده بودم، فضای سرسبزی بود. بانوانی که 
در کمپ بودند مشکلی نداشتند و حالشان خوب بود. اما یک مسئله در رابطه با کمپ ها 
این است که هیچوقت داخل شهرها نیستند و همیشه خارج از محدوده شهرها هستند و به 
گاز شهری دسترسی ندارند و چون جا هم کم است، شوفاژ ندارند، لذا مجبورند با بخاری 

و امثال آن فضا را گرم کنند و شاید همین موارد باعث حوادثی بشود. 
حوادثی که در کشور ما به خاطر پایین بودن استانداردهای ایمنی در مدرسه و مساجد  
هم داشتیم و اگر آمار حوادث را بررسی کنید شاید در کمپ ها کمترین موارد را داشتیم 
که در رسانه ها درج شده،  ولی بارها مدارس و مساجد و یا محافل دیگر، دچار آتش 
سوزی شده اند ولی درکمپ شاید حادثه کمتر بوده ولی همین هم علتش هم این است 
که امکاناتی که  به کمپ می دهند خیلی کم است و نه مثل مدارس یا مساجد افرادشان 
مطالبه گر هستند. انسانها در بدترین شرایط جسمی و روحی می روند آنجا تا دوران پاکی و 
سم زدایی را بگذرانند. پس این را باید دولت بررسی کنند و نگاه متعصبانه نداشته باشیم 

و نباید بگوییم ناکارآمد است. 

ناجی در خصوص مصرف موادمخدر در میان دانش آموزان نیزگفت: مصرف دانش آموزان 
اکثراً به شکل قلیان و سیگاراست و معتاد کمتر است و من در حوزه دانش آموزان فقط در 
دفتر مشاوره دیده ام و آن هم در قالب گل و مواد صنعتی است. ولی کمپ های ترک اعتیاد 
به هیچ وجه افراد زیر بیست سال را قبول نمی کنند و هیچ دانش آموزی در کمپ ها نیست 
و اگر دانش آموزی درگیر باشد، خانواده ها خودشان در کلینیک ها و یا در بیمارستان درمان 
می کنند ولی اینکه محلی باشد که مصرف کننده های زیر بیست ساله اعم از دختر و پسر 
را برای ترک آنجا ببرند، نداریم. آنش آموزان با کمپ ها هیچ ارتباطی ندارند چون کمپ ها 
زیر بیست سال را حق ندارند پذیرش کنند. پروژه هایی که به شکل پایلوت محور کار 
کردم به ویژه در مدارس در مورد مصرف سیگار و قلیان و در حوزه طرح گپ و گفت 

بین نوجوانان و مصرف کننده ها بوده است. 
اخیراً یک پژوهشی با عنوان نقش تفرجگاه های شبانه مثل گاوازنگ در حوزه آسیب های 
اجتماعی به شکل پرسشنامه بین دانش آموزان و دانشجویان انجام دادم که متاسفانه باید 
بگویم این تفرجگاه ها هم محل مصرف و محل توزیع اند و هم محل روابط نامتعارف و 
شرب خمر هستند که این هم با نظارت مسئولین امر باید کنترل شود. من درحوزه خودم 
وظیفه ام این بود. به دانش آموزان با این پرسشنامه ها آگاهی دادم تا آنها در این محل ها با 

وجود این آسیب ها که در کمین شان هست حضور پیدا نکنند. 
این مشاور خانواده با بیان اینکه نحوه آشنایی من با دانش آموزان و جوانانی که اعتیاد دارند 
و یا سیگار و قلیان مصرف می کنند هم در دفتر مشاوره بوده که پدر و مادرها آنها را برای 
مشاوره می آورند گفت: متاسفانه تعدادشان هم زیاد است و در سن زیر بیست سال و یا 
زیر سی سال مصرف را شروع کرده اند. سن مصرف پایین تر آمده و تعداد دختران هم 

زیاد شده است. 
تهمینه ناجی در مورد خانواده های نوجوانان مصرف کننده مواد و سیگار نیز گفت: به هیچ 
وجه اینگونه نیست که بگوییم فقط در مناطق محروم شهر یا برعکس در خانواده های 
برخوردار این مشکل پیش می آید یا اوضاع اقتصادی خانواده ها تاثیر بر مصرف مواد دارد. 

چنین چیزی نیست. تنها چیزی که برما مشاوران و روانشناسان  ثابت شده، متاسفانه عدم 
تعادل روحی در بستر خانواده است.

برخی خانواده ها بستر ایده آلی برای فرزندانشان پدید نیاورده اند، لذا این بچه ها برای تامین 
نیازهای عاطفی خود و یا ارضاء حس کنجکاوی و یا گاهی برای لجاجت با خانواده به 
مصرف مواد مخدر روی می آورد و نمی شود گفت والدینی که خود مصرف کننده هستند 
بچه هایشان هم مصرف کننده اند، این می تواند برعکس باشد. خانواده هایی که مصرف کننده 
نیستند ولی بچه هایشان مواد مصرف می کنند و یا حتی مصرف کننده هایی که بچه هایشان 
خیلی بچه های سالمی هستند، پس این هم قطعیت ندارد ولی مسئله  مهم تر این است 
که متاسفانه بچه های مصرف کننده خودشان به نوعی ساقی هستند و خودِ ساقی ها خیلی 

راحت مواد را توزیع می کنند.
برخی ها که به  اتاق مشاوره می آیند می گویند من اصلا نمی دانم از چه کسی می گیرم. به 
من می گوید برو فلان کیف را از فلان جا بردار، مثلا در یک پارکی کنار درختی و یا ببر در 
فلان محل یک ماشین مثلا 206 هست بگذار کنار آن، من  نه کسی را می بینم و نه چیزی. 
فقط به کارتم پول واریز می شود.  حتی یکی از ساقی ها میگفت من شاید طرف صبح 5 
میلیون هم کار می کنم. متاسفانه توزیع مواد سودآوری دارد و این ها جزء تراژدی های قصه 

تلخ آسیب های اجتماعی هستند.
ناجی با بیان اینکه تمام تلاش ما در دفتر مشاوره این است که روی تاب آوری خانواده ها 
کار کنیم تا بتوانیم در مراکز بازپروری در بیمارستان ها و یا کلینیک ها فرزندان آنها را به 
چرخه زندگی برگردانیم، ولی از همه مهم تر پیشگیری است که خود من در مدارسی که 
می روم، بیشتر روی این موضوع تمرکز دارم که چه کار کنیم این بچه ها به طرف مواد 

نروند، نه اینکه وقتی گرفتار شدند حالا چگونه نجاتشان دهیم . 
این مشاور گفت: مصرف سیگار و یا مواد مخدر در نوجوانان بیشتر به دلیل حس کنجکاوی 
در دانش آموزان است  و یا دانش آموزانی که حس سرخوردگی دارند و با مصرف مواد 
می خواهند خودبزرگ نمایی کنند و یا استقلال خود را نشان دهند و گاهی هم در مقام 

تقلید ازخانواده ها هستند.
متأسفانه رفتارهای پرآسیبی در برخی خانواده ها رخ می دهد که نوجوان هم در قالب لج 
و لجبازی و یا آزار و اذیت والدین این کار را می کند، چون زندگی شان  بی هدف است 
و با خلسه مواد می خواهند دنبال گمشده خودشان بروند و یا حتی گاهی مصرف سیگار 
و قلیان و مواد را رفتاری اصطلاحاً با کلاس می دانند، ولی در مجموع اختلالات روانی و 
خانواده هایی که به طور پیوسته از لحاظ عاطفی نمی توانند فرزندان خود را حمایت کنند 
مهم ترین عامل مصرف مواد و سیگار در نوجوانان است و وقتی بچه ها از بستر خانواه دور 

می مانند به مصرف مواد پناه می برند.

در گفت و گو با یک مشاور خانواده مطرح شد: 

تفرجگاه های شبانه در زنجان محل توزیع و مصرف مواد مخدر 
 عدم حمایت های عاطفی در خانواده، دلیل مهم اعتیاد در نوجوانان است

فراز و فرودمطبوعات زنجان در گفت وگو با حسن حسینعلی:

»مطبوعات زنجان« 
تبدیل به »کشکول خانواده« شده اند

صفحه 2

من به بعضی از دوستان این نقد را رودررو هم گفته ام. بحث این نیست که خانه مطبوعات 
بیاید روغن و برنج و کارت هدیه بدهد. ببینید هنوز مسئله صنفی خبرنگاری و روزنامه های ما 

حل نشده است. مسئله این است که در انتخابات هر دو طرف اشتباه می کنند. 
چه آن هایی که بی تفاوت اند و وارد صحنه نمی شوند و چه آن هایی که برایشان مهم است رأی 

کسب کنند.
الان هم با توجه به بودجه وخیم اداره ارشاد و نهادهای دولتی، خب خانه مطبوعات علناً از آن ناحیه 
فلج شــده و فقط کاری که می کند این است که روز خبرنگار اگر بتواند یک کمک مالی بگیرد و یک 

مراسم تقدیر از خبرنگاران برگزار کند. 
ما انتظار داشتیم بیست سال تجربه خانه مطبوعات امروز نتیجه بدهد. وقتی هم فردی مدعی می شود 

که اینجا که چیزی ندارد؛ خب اگر چیزی ندارد کنار بکشید فرد دیگری بیاید. 
این شد که سال 93 نشستیم بین خودمان توافقی داشتیم که چند نفر را انتخاب کنیم که بروند در خانه 
مطبوعات که آن هم نشد و بین آن ها هم یکسری ناهماهنگی ها هست. من تقصیر را کاملًا متوجه خانه 

مطبوعات نمی دانم و نمی گویم فقط آن ها مقصرند.
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مسئول توسعه خوشه چاقوی زنجان :
استان های  تولیدی در  چاقو صنعتی 
بازار  به  زنجان  چاقوی  نام   با  دیگر 

عرضه می شود

مدیرعامل 
شرکت منطقه ویژه اقتصادی زنجان :

مقدمات تاسیس گمرک در منطقه ویژه 
اقتصادی زنجان فراهم شد

 نارضایتی مردم از بی نظمی و معطلی در استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی:

آقایان اعضای شورای شهر خودتان هم از حمل و نقل عمومی استفاده کنید
3

رئیس  شورای شهر زنجان: 

اختصاص سرویس برای دانش آموزان با نیازهای ویژه مشکل 

را حل نمی کند؛  کمک هزینه را  پرداخت می کنیم
صفحه4 صفحه 4

رئیس اداره مراقبت در برابر  آسیب  های اجتماعی آموزش و پرورش استان زنجان:

پرخاشگری  بین دانش آموزان زنجانی
 روند افزایشی دارد

بنرهای قبولی کنکور
 با چهره زنان که نویدبخش اند

نمایی از پاییز طارم - عکاس: حسن ارغا
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 عصرملّت؛ زینب سودی- بخش اول گفت و گو با حسن 
حسینعلی فعال مطبوعات استان زنجان و معلم ادبیات و 
تاریخ مدارس استان زنجان در شماره گذشته عصرملّت 
منتشــر گردید. بخش و دوم و پایانــی این گفت وگوی 

تفصیلی را پی می گیریم.
- آن سال ها خبرگزاری ها در زنجان چطور بودند؟

خبرگزاری ها هم بودند، ولی مــن با خبرگزاری ها مرتبط 
نبودم. نه من، طیف وســیعی از افراد جامعه با ســایت های 

خبری خیلی مرتبط نبودند.
- آن موقع روزنامه نگار زن نداشتیم در زنجان؟

کم بودند. تا همان ســال 79 خانم ها فقط تایپیســت بودند و در شورای 
نویســندگان به ندرت بودنــد؛ مثلًا خانمی مثل نازخنــد صبحی بود که 
فعال بودند. ایشــان در همه نشریات مطلب می نوشتند. چندین کتاب در 
حوزه های ادبیات و داستان و اجتماعی هم چاپ کردند. الان هم هستند و 
سن و سالشان بالا است. بقیه هم به ندرت می دیدم، مثل خانم سکینه بابایی 
بود که لیسانس مردم شناسی داشت. ولی در شاعرها خانم ها بیشتر بودند نه 
به اندازه امروز، ولی بودند، مثلًا خانم لیلا مختاری و خانم لادن خدابنده که 

شعرهایشان چاپ می شد.
- خبرنگار نبودند؟

نه. به این شــکل امروز که تعدد خبرنگاران زن داشته باشیم نبودند. سال 
80 زیادتر شــد. اوایل دهه هشــتاد خانم ها بیشتر شدند مخصوصاً حوزه 

رپورتاژ و خبرنگاری.
- از آن سال به بعد تعدد نشریات را داشتیم درست است؟

خب نشــریات زیاد بود ولی دوام پیدا نکردند. خیلی تعطیل شدند و یا 
کم کار شدند؛ مثلًا موج بیداری اوایل یکی از نشریات بسیار تأثیرگذار بود. 
آن هم سال 82 بود. چند تا سردبیر بودند. اصلًا یک دوره ای به اصطلاح آن 
روز، چپی ها آمدنــد. آقای نجاری صاحب امتیاز بود ولی خودش دخالت 
نداشــت. موج بیداری واقعاً آن زمان یکی از ابتکارات بود، آن هم به دلیل 
حضور علیرضا اســکندریون. ایشــان بعدازآن هم درهمان روزنامه مردم 
خدابنده که بانام مردم نو تبدیل به روزنامه شــد، بودند که به عنوان اولین 
روزنامه زنجان درچهارصفحه منتشر می شد. اسکندریون از نویسندگانی 
بود که دوره حرفه ای روزنامه نگاری و خبرنگاری را گذرانده بودند. همان 
82 زمزمه تشکیل خانه مطبوعات شد. در دفتر مردم نو برای اولین خانواده 
مطبوعات زنجان جمع شدند که یک انتخابات و انتقادات و پیشنهاد هایی 

بشود.
یکی از نشریاتی هم که در سال 79 مجله بود بعد هفته نامه شد ولی دوام 
پیدا نکرد »پیک آذر« آقای صالحی با گســتره شمال غرب بود با رویکرد 
فارسی و ترکی. دوره اول که ماهنامه بود. دور دومش هم به شکل نشریه 
و 15 شــماره چاپ شد. دور سوم هم سه- چهار شماره چاپ شده بود و 
به خاطر اینکه در انتخابات اسامی رد صلاحیت شده ها را زده بود توقیف 
شــد. من اولین بار جزء هیئت تحریریه دور دوم آن بودم. در ســال 81 و 
82 دوهفته نامه شد. به خاطر اینکه در جذب نیروی آگهی ضعیف بودند. 

به هرحال فرازوفرودهایی داشت و موفق نشد.
- آن زمان فضای نشریات چگونه شده بود؟

بیشترین جنب وجوش در دفتر موج بیداری بود و دفتر مردم نو، بعدازاین 
دیگر نشریه چندانی نیامد و اگر هم آمد یکی- دو شماره بود.

بعدش که شــروع دوره ریاســت جمهوری احمدی نژاد شد. تا آن زمان 
حمایت مالی ارشاد نسبت به نشریات خوب بود. حتی مصاحبه های دولتی 
به شــکل رپورتاژ برای عملکرد ارگان های دولتی وجود داشت و جذب 
آگهی و هم حمایت ارشــاد هم بود. حتی در بک برهه ای به یکی تا دو تا 
نشریه زمین دادند برای دفتر نشریه؛ یعنی به نوعی هم ارگان های دولتی آن 
زمان تلاش می کردند هوای نشریات را داشته باشند. چون که آن زمان پایگاه 
و تریبون نقد، نشریات محلی بودند. هنوز شبکه اشراق تأسیس نشده بود 
و صداوسیمای زنجان اخبار عصرگاهی و صبح جمعه برنامه پخش می کرد 
این نقدها بیشــتر در صداوسیما هم می شــد و بارها در امید زنجان درج 
می شد و بعد در نشریات دیگر بود. بعضی از مسئولین دولتی با این رپورتاژ 
می خواستند حق السکوتی بدهند،گاهی می دیدیم یک نشریه یک مدیر کلی 
را خیلی نقد کرد و آن نشــریه مقابل به این بهانه یک رپورتاژ مصاحبه و 
عملکرد مــی زد. درحالی که همه مدعی طرفداری اصلاحات بودند چنین 

چیزهایی هم بود.
- در دوره احمدی نژاد وضعیت چطور بود؟

خــب دوره احمدی نژاد آمد. اصلًا در زنجان شــاید اصولگراها یکی از 
بزرگ ترین مشکلشــان این بود که هیچ وقت نشریه دائم که پایگاه این ها 
باشــد نداشتند. غیر از امین زنجان که دیدگاهش خیلی خاص بود و دوام 
پیدا نکرد و همه اش نزدیک به دو ســال منتشر شد. دولت احمدی نژاد که 
آمد در مهر زنجان یکی از دوســتان یک مطلبی را از سایت برداشته بود، 
یعنی تیترش را دیده بود و مطلب را نخوانده بود، از سایت های معاند بود.
جمع کردند و  متوجه هم  شدند که عمدی نبود. بعدش مهر زنجان یک 

توضیحی داد و بعد،  آن هم دوام نیاورد.
آقای احمدی نژاد که آمد دیگر نشریات در زنجان هیچ کدام همسو نبودند. 
موج بیداری هم شــورای نویسندگانش عوض شــد. متأسفانه بعضی از 
نشریات دیگر دست خانواده افتاد. خود پیام زنجان هم از آن ها بود. موج 
بیداری همین طور. البته شاید یک دلیلش رکود بود یا عدم حمایت دولت و 
یا هرچیزدیگری. به هرحال یک نیروی تخصصی باید در نشریه باشد. حالا 
بعضی زودتر به این رویکرد روی آوردند بعضی ها دیرتر. تنها نشــریه ای 
که از اول با خانواده اش بود شــهاب زنجان آقای شکوهی با پسرانش بود. 
من به این می گویم کشکول خانواده. مطبوعات زنجان تبدیل به کشکول 
خانوادگی شــده اند. الان ندای ابهر هم همین طور است. حالا شاید بهانه 
اقتصادی باشد. به هرحال اعضای خانواده چندنفری در یک نشریه هستند. 

این ها آسیب است.
- به نظرتان منافعی دارد که خود خانواده باشد یا مشکلات اقتصادی 

است؟
من نمی دانم، باید خودشان بگویند.

نزدیک به ده سال است که در تحریریه هیچ نشریه ای نیستم. ولی خود من 
در جریان بودم که دریکی از نشریات محلی کارتی برای من صادرشده که 
در انتخابات خانه مطبوعات از آن استفاده می شد و به نام من رأی می دادند. 

الان معذوراتی دارم و نمی توانم بیشتر توضیح دهم.
- در مورد خانه مطبوعات هم توضیح دهید که چگونه و با چه کسانی 

تشکیل شد؟
خانه مطبوعات حرکت خوبی بود. از ســال 82 آقای سواری و علیرضا 
اسکندریون و نقی صالحی و بعضی از دوستان که واقعاً روزنامه نگار بودند، 
پیگیر این قضیه شدند. من یادم هست که دفتر اولیه مردم نو در خیابان امام 
بین امامزاده و بلوار، آنجا جمع شدیم. یک انتخاباتی شد. آقای صالحی و 
ســواری جزء برگزیده ها بودند. خیلی از آن زمان گذشته ولی کار خوبی 
بــود. حتی یکی از کار های بزرگ دور اول خانه مطبوعات تهیه مســکن 
برای خبرنگاران بود. این همکاری دولت آن زمان و پیگیری اعضای خانه 
مطبوعات یک کار بسیار خوبی بود. آن زمان شاید تصور نمیکردندخیلی 

از خبرنگاران و روزنامه نگاران صاحب مســکن شــوند. خود من ذینفع 
نبــودم ولی این همت و تلاش اعضــای اولیه خانه مطبوعات خوب بود. 
حتی برخی ها که مطبوعاتی نبودند ولی خودشــان به نام اعضای شورای 
نویســندگان یکی از نشریات جا زدند و خانه دار شــدند؛ اما از آن زمان 

هرچقدر جلوتر می آییم خانه مطبوعات ضعیف تر شده است.
من به بعضی از دوستان این نقد را رودررو هم گفته ام. بحث این نیست 
که خانه مطبوعــات بیاید روغن و برنج و کارت هدیه بدهد. ببینید هنوز 
مسئله صنفی خبرنگاری و روزنامه های ما حل نشده است. مسئله این است 
که در انتخابات هر دو طرف اشــتباه می کنند. چه آن هایی که بی تفاوت اند 
و وارد صحنه نمی شــوند و چه آن هایی که برایشان مهم است رأی کسب 
کنند. الان هم با توجه به بودجه وخیم اداره ارشاد و نهادهای دولتی، خب 
خانه مطبوعات علناً از آن ناحیه فلج شده و فقط کاری که می کند این است 
که روز خبرنگار اگر بتواند یک کمک مالی بگیرد و یک مراســم تقدیر از 
خبرنگاران برگزار کند. ما انتظار داشتیم بیست سال تجربه خانه مطبوعات 
امروز نتیجه بدهد. وقتی هم فردی مدعی می شود که اینجا که چیزی ندارد؛ 
خب اگر چیزی ندارد کنار بکشــید فرد دیگری بیاید. این شد که سال 93 
نشستیم بین خودمان توافقی داشتیم که چند نفر را انتخاب کنیم که بروند 
در خانه مطبوعات که آن هم نشــد و بین آن ها هم یکسری ناهماهنگی ها 
هست. من تقصیر را کاملًا متوجه خانه مطبوعات نمی دانم و نمی گویم فقط 
آن ها مقصرند، ولی کسی که در خانه مطبوعات مسئول هست انتظار ما این 
است که حداکثر کاری که می شود برای مطبوعات استان کرد را انجام دهد. 
حالا کاری به اساســنامه ندارم. خود مطبوعات را هم مقصر می بینم. من با 
زبان طنز سال 93 »خانه مطبوعات به کجا می رود« را نوشتم. الان خود این 
نشریات هم مقصرند. خود این نشریات چقدر توانستند هیئت تحریریه را 
تقویت کنند. به نظر من راه برون رفت این است که همه مطبوعات در این 
موضوع دخالت کنند و کاندیداها بیایند برنامه های خود را بگویند. این خانه 
مطبوعات از مسیر اصلی خودش دور نشود. این ها ربطی به دولت ندارد. 
در دولت روحانی ما انتظار داشــتیم خانه مطبوعات رشد داشته باشد و یا 
الان در این دولت وضعیت خانه مطبوعات هیچ فرقی نکرده اســت. الان 

نزدیک به چندین سال همین شرایط است.
- وضعیت نشریات استان را الان چگونه توصیف می کنید؟

فضای مجازی آمده و خبرگزاری ها آمدند و این شــبکه های پیام رســان 
و شــرایط اقتصادی و گران شــدن کاغذ و همه این ها باعث شده اوضاع 

نشریات وخیم تر شود.
ســال 89 دو نشــریه »ندای ابهر« و»حدیث زنگان« هم مجوز روزنامه 
گرفتند. ندای ابهر از اول معلوم بود نمی تواند روزنامه باشد. ولی آن شرایط 
یــک امتیازی بود برای او و از آن فرصت اســتفاده کرد و نتوانســت هم 
روزنامه شود. به نوعی ندای ابهر که هفته نامه بود و الان دیگر هفته نامه چهار 

صفحه منتشر می شود ولی اسمش روزنامه است. 
حدیــث زنگان یک ابتکاری کرد و روزنامه شــد. اول به نام »زنگان« و 
بعدها یک مطالبی نوشت موقتاً توقیف شد و بعد بانام »زنگان امروز« آمد و 
صدای زنجان هم که خب آقای سلطانی سابقه داشت و تبدیل به روزنامه 
شد. این جای خوشبختی است که الان ما در شهرمان سه تا روزنامه داریم. 
حالا ندای ابهر روزنامه هست ولی روزنامه واقعی نیست. مشکل این است 
که این ها اگر هم هیئت تحریریه دارند متأســفانه بخش اعظم مطالبشــان 
تولیدی نیست. این مشکل را ما در سایر نشریات محلی هم داریم. این ها 

آسیب هستند. بله من هم درک می کنم که مشکلات اقتصادی هست.
- یک نظر هم هست که می گویند اصلًا اینکه سه روزنامه در زنجان 

روزانه هشت صفحه تولید داشته باشد ممکن نیست؟
می شــود. بیست سال پیش وقتی که مردم نو روزنامه شد، همه گفتند در 

زنجان روزنامه چاپ نمی شود ولی شد. فضای رقابت باید باشد.
البته یادمان نرود نیمه دوم دهه هشــتاد هم نشریه » پگاه میهن« که خانم 

فرحناز فتحی به عنوان اولین زن صاحب امتیاز بودند. اسم آن هم بعداً »آوای 
میهن« شد. الان دیگر چنین نشریاتی در کیوسک اصلًا منتشر نمی شوند یا 
چند نسخه محدود است آن هم در ارشاد می بینیم. این هم یکی از آسیب ها 

است.
- دهه 90 چطور بود؟ نشریات باید تغییراتی زیادی کرده باشند.

در دهه نود خیلی نشــریات آمدند ولی دوام نداشتند. مخصوصاً باروی 
کار آمدن دولت روحانی » بهار رحمت« منتشــر شــد توسط رحمت اله 
بیگدلــی. فردای زنجان و صیانت زنجان که اواخر دهه هشــتاد آمدند که 
دیگر منتشر نمی شــوند و چند تا نشریه دیگر مثل عصر زنجان و آفتاب 
زنجان و غیره که یا منتشــر نمی شــوند یا خیلی بافاصله منتشر می شوند. 
دلیلــش هم این بود که اولاً یک ذهنیت بــدی آمد و همه روزنامه نگاران 
خواستند صاحب امتیاز بشوند و این تعدد روزنامه چون دید، دیدِ اقتصادی 
و مالی بود کار را خراب کرد. بعضی نشریات تخصصی بودند مثل »زنجان 
ورزشی« که خوب بود. »ورزش و سلامتی« بود که خوب بود و یک موج 
جدیدی بود در زنجان. ولی بقیه را باید بگویم که برخی نشریات گاهی به 
تعداد کمی منتشر می شود حتی در کیوسک ها توزیع نمی شود، بعد ما که 
می رویم دفترشان بگیریم می گویند نه ما توزیع کرده بودیم. این بک آسیب 

بزرگ است.
- اصلًا هیئت تحریریه به آن معنا نداریم.

بله نداریم. نسبتاً در روزنامه ها داریم. آن زمانی می توانیم بگوییم روزنامه 
واقعــی که مطلبش کاملًا تولید باشــد. آن هم امکان پذیر نیســت به دلیل 
مشــکلات اقتصادی چون روزنامه توان این را ندارد که برای هر صفحه 

هیئت تحریریه استخدام کند.
به هرحال الان معرفی کردن نشریات محلی خیلی سخت است و من بار 
ها پیشنهاد دادم حتی به خانه مطبوعات و ارشاد یک کیوسک مخصوص 
توزیع نشریات محلی باشد. خیلی از کیوسک ها آن ها را گوشه می گذارند 
می گویند این ها را نمی خرند شــاید من مشتری باید بینیم بخرم. در مردم 
فرهنگ این باشد که حداقل با خرید نشریه یک حمایتی از مطبوعات داشته 
باشند هرچند با این گرانی کاغذ خیلی تأثیری ندارد ولی باید نشریات محلی 
معرفی شوند و امیدمان این باشد که مثل چند سال قبل نشریات کاغذی، 
پرطرفدار باشد.  من قبول نمی کنم عصر ارتباطات است؛ ما روزنامه » یومی 
یوری« ژاپــن راداریم که چند میلیون تیراژ دارد در همین عصر ارتباطات 
یا روزنامه »دیلی تلگراف« انگلستان نزدیک به دویست سال است منتشر 
می شود. از این ها معلوم است که بالاخره حرفه روزنامه نگاری هنوز هست.

- از مدیران مسئول و ســردبیران حرف بزنید. شما گفتید یک زمانی 
امثال اسکندریون سردبیر و مدیرمسئول بودند ولی الان چطور شده که 

هرکسی اسم خودش را می گذارد سردبیر و روزنامه نگار؟
دلیلش این است که یک دوره ای نشریات از ناحیه دولت و ارشاد حمایتی 
می شدند. ذهنیت بدی که آمد این بود که برخی ها مجوز گرفتند و فقط با 
نگاه منافع مالی که از ارشاد و امثال آن حمایتی بگیرد. ولی خب نشریات 
متعدد شــدند و محکوم به شکست شدند. می بینید فردی اصلًا سابقه کار 
مطبوعاتی ندارد ولی رفته مجوز گرفته. بعضی از نمایندگان ادوار مختلف 
در زنجان بودند که این کار را کردند. طیف وسیعی از شورای نویسندگان 
امید زنجان بودند، بعضی ها هم در آن شــرایط با تشــویق این وآن آمدند 

صاحب امتیاز نشریه شدند.
ولی من نیروی حرفه ای را قبول دارم. مثال می زنم. برای نشــریه فردای 
زنجان آقای مهدی اسکندری یک گروه حرفه ای را آورد در فردای زنجان 
مســتقر کرد و  به مدت 10 شــماره هفته نامه منتشر شد ولی همین طیف 
اســتعفا دادند آن »فردای زنجان« دیگر نتوانست منتشر شود. یک دوره ای 
سردبیر فردای زنجان فردی بود که سابقه حرفه ای مطبوعاتی نداشت و یک 
دوره هم این ها بودند. یک دوره هم سنگ بنای بهار رحمت همین مهدی 

اسکندری بود، آمدند و به طور تخصصی هفته نامه مرتب منتشر می شد.

- همان ها الان چرا دیگر نیستند؟
چون باید کسی این ها را جذب کند؛ مثلًا سعید مالکی بیش 
از 20 سال ســابقه دارد. در پیام زنجان کار می کردند یا آقای 
محمد معینی هم آنجا کار می کردند. ولی تداوم پیدا نکرد. بار 
ها اتفاق افتاده یک تیمی از جایی استعفا داده و آن نشریه دیگر 

مثل قبل نشده.
عامل اقتصادی مهم ترین دلیل مشکلات است. نشریات باید 
به روز شوند. مثل »ولایت«قزوین. من هیچ بهانه ای برای نشریه 
نمی پذیرم. ولایت قزوین در ســال 64 سه چهار سال قبل از 
پیام زنجان. دوهفته نامه بود و الان روزنامه 12 صفحه ای منتشــر می شود. 
موسسه ولایت یک موسسه انتشــاراتی و فرهنگی است و نزدیک به 30 
نفر کارکنان دارد. ولی در زنجان ما از یک نشــریه که هم سابقه با ولایت 
زنجان اســت انتظار داشتیم الان روزنامه می شــد ولی سالی دو یا سه بار 
منتشر می شود. به نظر من می توانست بهتر از ولایت قزوین بشود که باید 
دلایلش را پرسید. حالا درست است برخی ها مجوز روزنامه گرفته اند ولی 
هرکسی مجوز روزنامه بگیرد دلیل براین نیست بتواند روزنامه بزند. ندای 
ابهر را مقایســه کردم که کشکول خانوادگی و هفته ای منتشرمی شود ولی 
اســم روزنامه دارد. ولی صدای زنجان ســه چهارسال دیرتر از ندای ابهر 
روزنامه شــد، ولی روزنامه اســت و حداقل هیئت تحریریه دارد و هفت 

هشت نفری حقوق بگیر دارد.
انتظار ما این است که نشریه طوری باشدکه از آن تجربه دیرینه خودش 
استفاده کند. یک نشریه ای که بیشتر از 20 سال سابقه داشته باشد که نداریم 
الان. یک مردم نو اســت که دفتر خــودش را دارد. یکی هم این صدای 
زنجان و یکی هم پیام زنجان دفتر خودشــان را دارد. موج بیداری اســت 
که جای فعلی اش هم شــرایطی فراهم شد وگرنه همین جای فعلی را هم 
نداشــت.  باز میدانیم مشکل اقتصادی هســت ولی دو مسئله خیلی مهم 
است. هم گروه حرفه ای و هم رویکرد نشریه. رویکرد بسیار مهم است. این 
مردم نو در این 20 ســال شما فرازوفرودهای زیادی در آن می بینید. شاید 
بیرون یک تذکراتی گرفته اند ولی آن رویکرد نشــریه نباید عوض شود. 
مسائل و مشــکلات اجتماعی که هست. چقدر ما در نشریات محلی مان 
مسائل اجتماعی را نوشتیم؟ شــما بیایید قلم بزنید اگر نشریه منتشرشده 
بالاخره رپورتاژی یک آگهی یک مناسبت ویژه ای هست که این را منتشر 
کرده. این یکی از مشکلات است. رویکرد نشریات باید یک رویکرد ثابتی 
باشــد؛ و آن رویکردها در حقیقت حفظ بشود. به نظر من صدای زنجان 
کارنامه قبولی دارد با 20 سال سابقه و تبدیل شده به روزنامه و توانسته ادامه 
بدهد. همین طور حدیث زنگان که 82 بود که چاپ شد. الان شده روزنامه 
»زنگان امروز« و توانســته روی پای خودش بایستد تحت هر شرایطی و 

همین طور مردم نو.
- اینکه روزنامه باشد ولی وقتی بازش می کنی مطلب تکراری و کپی 

باشد فایده ای دارد؟
ببینید الان صدای زنجان مطلب تولیدی اش بیشتر است. روزنامه زنگان 
امــروز هم من می گویم 30 درصد مطلب تولیدی حداقل دارد. این خوب 
است. در مقایسه با خیلی از نشریات خوب است. شما شرایط را هم در نظر 
بگیرید. من می گویم همین که روزنامه چاپ می شود هرروز هشت صفحه. 
فرض کنیم صد درصد هم مطالبش عاریتی باشد. بیاید این ها را مرتب بکند 

و صفحه آرایی کند و هرروز صبح اول وقت بیاید روی کیوسک زنجان.
یک مشکلی هم روزنامه های زنجان دارند و به روز نشده این است که ما 
انتظار داشتیم این نشریات از آن امکانات دوره خودشان استفاده کنند و از 
آن شرایط یک چاپخانه ای داشته باشند. الان بخش اعظم این ها را موسسه 
پیام رســانه در همدان انجام می دهد. چرا آن موفق اســت؟ چون به روز 
اســت. بخشی اعظمی از صنعت چاپ شمال غرب کشور را می گرداند تا 
تبریز. می گویند حدوداً 70 یا 80 نفر کارکنان دارد. ما در چاپخانه مان آقا تا 
بیاید چاپخانه را باز کند ساعت 10 شده ولی آنجا ساعت 8 صبح 9 صبح 
نشریات روی زمین اســت. این کار سختی است. این را هم باید در نظر 
بگیریم. در این برهه یکی بیاید روزنامه دربیاورد. از این نظر حداقل من از 
ســه روزنامه زنجان تشکر می کنم. از این نظر جای تشکر دارد؛ و مقایسه 
کنید با ندای ابهر. حداقل مثل ندای ابهر دیگر کشکول خانوادگی نشدند. 

ندای ابهر را یک کیوسک زنجان می آورد آن هم جلو نمی گذارد.
- ولی ادعا دارد در ابهر حرف اول را می زند.

بله. در ابهر واقعاً حرف اول را می زند. ولی ندای ابهری که 20 سال پیش 
8 صفحه چاپ می شــد الان شده چهار صفحه. این را هم باید ادعا بکند 
دیگر. اصلًا ندای ابهر در شرایط سال 89 روزنامه شد. این نقد به او هست. 
اصلًا باید اعتراض کرد که چرا الان روزنامه زده چه بســا شاید مزایایی که 
شما نمی توانید استفاده کنید دارد. ندای ابهر هفتگی منتشر می شود. چهار 
صفحه. همان ندای ابهر که 20 ســال پیش 8 صفحه چاپ می شد. جای 

نقد دارد.
حالا پیام زنجان را بگوییم مشکل مالی دارد ولی این روزنامه هست و اسم 

روزنامه را یدک می کشد. حداقل هفته ای سه روز چاپ بشود.
- نتیجه گیری کنیم از شرایط روزنامه ها و مطبوعات زنجان. چه باید 

کرد؟
وضعیت کلی خانه مطبوعات و نشــریات خوب نیست. عدم حمایت، 
مشــکل اقتصادی، گران شــدن کاغذ، این ها به جای خــود. عدم جذب 
نیروهای متخصص در حوزه رپوتاژ و خبرنگاری و روزنامه نگاری و جذب 
آگهی باعث شده رکود بیشتر شود. باوجوداین مشکلات از سه تا روزنامه 
ما باید تقدیر کنیم که الان موفق هستند و همین که شهامت این رادارند که 
هرروز چاپ می کنند واقعاً جای تقدیر دارد. هر ســه تا هم درست است 
پنجشنبه ها منتشر نمی شود ولی روزنامه اند. این برای استان ما یک ظرفیت 

است و خوشبختانه جاافتاده.
 انتظار می رود بعضی نشــریات یک تفاهمی داشته باشند و بیایند و زد و 
بندها را کنار بگذارند. هنر این است که در این مشکلات ما بیاییم و کارکنیم. 
انتظار داریم مدیرکل ارشــاد یک کیوسک برای فروش نشریات محلی در 
نظر بگیرد. هزینه ای برای ارشاد ندارد. نیروی آن هم حالا بگوییم در ساعت 
اداری صبح تا ظهر آنجا بنشیند و فقط هم نشریات محلی بفروشد. دولتی 
باشــد نه خصوصی. چون خصوصی می آید نوشابه و آب میوه و سیگار یا 
نشریات دیگر می فروشد. حالا این را باید خانه مطبوعات استان و مدیرکل 
ارشاد پی جویی کنند. من ده سال است به مدیران کل ارشاد استان میگویم 
یک کیوســکی برای توزیع نشــریات محلی باشد و هدفش هم فروش و 
سود نباشد. هدف رسیدن نشریه به دست مردم و آگاهی مردم از نشریات 
باشد. بقیه کیوسک ها نشریات را مخصوصاً آن گاهنامه ها و هفته نامه ها را 
در معرض دید نمی گذارند. اگر لطف کنند روزنامه ها را جلوی چشم مردم 
می گذارند که باعث می شود مردم هیچ شناختی از مطبوعات استان نداشته 
باشند. مطبوعات محلی هم بیشتر به مسائل اجتماعی بپردازند. مردم دیگر 
حوصله زد و بند و بازی سیاســی ندارند. یک نشریه ای که وابسته به یک 
جریان سیاســی باشد این برای مردم دیگر تکراری شــده. دوره دوره 20 
ســال پیش 30 سال پیش نیست و درنهایت دمیدن روح تازه ای بر فضای 
مطبوعات محلی که این هم نیاز به همدلی و تفاهم و دور کردن خودشان 

از زد و بند است.

فراز و فرودمطبوعات زنجان در گفت وگو با حسن حسینعلی:

مطبوعات زنجان تبدیل به کشکول خانواده شده اند
 انتظار داشتیم بیست سال تجربه خانه مطبوعات امروز نتیجه بدهد 

از سال 79 به بعد و آن دیدگاه هایی که در چاپ نشریه بود که بعضی ها نگاه صرفاً اقتصادی و درآمدی داشتند و دلایل دیگر، هیچ نشریه ای آن جایگاه امید زنجان را پیدا نکرد.



3 معه جا یادداشت، اخبار و گزارش های اجتماعی
    سه شنبه 23 آبان 1402      29 ربیع الثانی 1445      14 نوامبر 2023        شماره 96

عصرملّت - معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان زنجان گفت: بیش از  
200واحد مســکونی از پروژه یک هزار و 296 واحدی m 6 همزمان با سفر رئیس جمهور به 

استان زنجان به متقاضیان تحویل داده می شود.
تاکنون 64 واحد از این پروژه به متقاضیان تحویل داده شده است.

 سعید شاهین فر گفت: تنها اداره کل راه و شهرسازی استان زنجان در اجرای پروژه های نهضت 

ملی مسکن دخیل نیست و همه شرکتهای خدمات رسان،شهرداری،سیستم بانکی و سایر ارگان 
ها باید در اجرای این طرح همکاری لازم راداشته باشند.

وی افزود: تعدادی از پروژه های m1 و  m2 هم آماده تحویل است. همچنین تعدادی از پروژه 
های نهضت ملی مســکن در غرب شــهر زنجان ثمین2 ،زون a و تعدادی از پروژه های کوی 

زیتون نیز آماده تحویل است.

 یکی از ویژگی های شــهرهای بزرگ، زوال تدریجی حیات طایفه ای، 
قبیله ای و همچنین افزایش گمنامی نســبی است. بر عکس، در شهرهای 
کوچک که امکان شناسایی اصل ونسب بر پایه نام خانوادگی بیشتر است 

زمینه برای چنین اقداماتی نیز فراهم می شود.
در خصوص نصب بنرها، جســتجوهای پراکنده ام حاکی از آن اســت 
که »انگیزه« اغلب تبریک گویان در چارچوب ویژگی های جامعه ســنتی 
قابلِ توجیه می شــود؛ ولی به گمان من، »کارکرد«های اجتماعی حاصل 
از نصب این بنرها با ارزش های جامعه ســنتی در تعارض قرار می گیرد 

و در چارچوب الزامات جامعه مدرن می گنجد. بیشتر توضیح می دهم.
نکته درخور تأمل آن اســت که برخی از قبول شدگان در دانشگاه، خود 
مخالف نصب بنر در سطح شــهر بوده اند؛ ولی اعضای خانواده و اقوام 
بدون توجه به رضایت و خوشحالی فرد چنین بنرهایی را در سطح شهر 

نصب کرده اند. 
ســخن کوتاه آنکه، چشم وهم چشــمی )با بن مایۀ قومی( و خوشحالی 
تبریک گویان بدون توجه به خوشــحالی فرد )که طبق ارزش های دنیای 
جدید محوریت دارد( مهم ترین عامل نصب بنرهاســت. نادیده انگاشتن 
و در مواردی ســرکوب رضایت، عقیده و اراده شخص به نفع رضایت 
عموم یکی از ویژگی های جوامع ســنتی اســت. در واقع در این جوامع 

فردیت فدای جمعیت می شود.
البته باید اشــاره کنم که در این میان انگیزه هــای دیگری، نظیر انگیزه 
اقتصــادی هم وجود دارد، از جمله تبلیــغ زودهنگام برای فردی که در 
دانشــگاه قبول شده است. نکته جالب آنکه این تبریک ها غالباً به افرادی 
اختصاص دارد که در رشته های پزشکی و حقوق قبول شده اند. چند نفر 
از تبریک گویان بیان داشتند که با این اقدام سعی می کنند تا برای کسی که 
در دانشگاه قبول شده است زودهنگام تبلیغ کنند تا وقتی در شهر مطب 

یا دفتر حقوقی تأسیس کرد برای عموم مردم نام آشنا باشد.
ولــی بن مایۀ مدرنِ نصب بنرها چیســت؟ به گمان من نصب این بنرها 
بیانگر آن اســت که جامعه دارد از پیلۀ تنیده بر گرد خود بیرون می آید. 
نکته قابل تأمل آن است که در سال های گذشته قبولی دختران در دانشگاه 
نسبت به پسران پیشی گرفته است. در نتیجه این پیشرفت، تعداد بنرهای 
متعلق به قبولی دختران در ســطح شهر چشمگیرتر از پسران است. این 
خــود، اتفاقی مثبت اســت. به ویژه باتوجه به آنکه اغلــب این بنرها در 
شهرهای کوچکی نصب می شــوند که دارای ساختارهای سنتی و کم و 

بیش فرهنگ مردسالارانه اند. 
به زبــان رابرت مرتون، جامعه شــناس امریکایی کــه از »کارکردهای 
آشــکار« و »کارکردهــای پنهان« پدیده های اجتماعی ســخن گفت، در 
اینجا نیز می توان اســتدلال کرد که کارکرد آشــکار نصب این بنرها از 
نگاه تبریک گویان، کســب سرافرازی، غرور و منزلت در رقابت با سایر 
قومیت ها و اقوام اســت، ولی در ضمن، کارکرد پنهان این بنرها، ارتقای 
منزلت اجتماعی زنان در شــهری کوچک اســت. این اتفاق بسیار مهم 

است. 
در این شهرها تصویری بزرگ از صورت زنان بر روی بنرها می نشیند و 
این امر به شکلی سبب تضعیف نگاه مردسالارانه حاکم بر این اجتماعات 
می شــود. کارکردی پنهان که اهمیتش بیشتر از کارکرد آشکار آن است. 
به یاد دارم که یکی از دانشــجویانم درباره شهر کوچک محل سکونتش 
موضوع جالبی تعریف می کرد. می گفت که در شــهر کوچکشــان یکی 
از پزهای مردان، دریافت گواهینامه توســط همسرانشان است. با وجود 
کوچک بودن شهر، حاکمیت فرهنگ مردسالاری در آن، و وجود ساختار 
کم وبیش ســنتی، اخذ گواهینامه توســط خانم ها در واقــع وارد رقابتی 
مردانه شــده بود. این مردان نمی خواستند در مقابل رقیب خودشان کم 
بیاورند. دراین بین، کارکرد پنهان چنین رقابتی همانا حضور بیشــتر زنان 
در فضاهای شــهری و تضعیف تدریجی کلیشه های جنسیتی بود. زنان 
می توانستند رانندگی کنند و بیشتر بیرون بروند. پیامدی که آن مردان هیچ 

توجهی به آن نداشتند؛ ولی در حال رخ دادن بود.
واقعیت آن است که در این کشور تاکنون بنرهای متعلق به موفقیت های 
مردان، پیوســته بر درودیوار شهر نصب شده است. خوشحال باشیم که 
بنرهای مربــوط به موفقیت های زنان، هر چند موفقیت هایی کوچک نیز 

در مقابل دیدگان شهر قرار گیرد. 
در جامعــه ای کــه درج تصویر چهره زنان بر روی ســنگ قبر و حتی 
در اعلامیه ترحیم یعنی پس از مرگ هم قدغن می شــود نصب بنرهای 
بزرگ از صورت زنان در شهر تحسین برانگیز است. در ضمن در همین 
شهرهای کوچک همواره شاهدیم که کوچک ترین انتساب های مدیریتی 
در بخش دولتی که لزوماً مبتنی بر شایستگی افراد نیست به عریض ترین 
تصاویــر و عکس های کلوزآپ از آنان )که تقریباً همگی مرد هســتند( 
می انجامد. به همین دلیل نصب بنرهای زنان را باید نویدبخش دانست.
عضو گروه جامعه شناسی دانشگاه گیلان

معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی استان زنجان: 
 ۲۰۰واحد مسکونی از پروژه m۶ همزمان با سفر رئیس جمهور به  زنجان به متقاضیان تحویل داده می شود

بنرهای قبولی کنکور
 با چهره زنان که نویدبخش اند

 نارضایتی مردم از بی نظمی و معطلی در استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی:

آقایان اعضای شورای شهر خودتان هم از حمل و نقل عمومی استفاده کنید

عصرملّت - مدیرکل ثبت احوال اســتان زنجان با بیان اینکه در 
حال حاضر کارت هوشمند ملی 13 هزار زنجانی در دفاتر پیشخوان 
معطل مانده اســت، گفت: افراد برای دریافت کارت هوشمند خود 

سریعا به دفاتر پیشخوان مراجعه کنند.
مهدی ژاله چیان گفت: در حال حاضر 70 درصد جمعیت ساکن 
در استان زنجان شناسنامه مکانیزه دارند و یا به عبارت دیگر 400 تا 
500 هزار شناسنامه جلد قرمز قدیمی در استان تعویض شده است. 
باتوجه به وجود مشکلاتی در شناسنامه های جلد قرمز از جمله عکس 
قدیمی، دست خوردگی و یا آب خوردگی باشد نیاز است که تعویض 

بشود
وی افزود: توصیه ما این است که تمام افراد به دفاتر پیشخوان در 
استان مراجعه و نسبت به تعویض شناسنامه قدیمی خود اقدام کنند.

ژاله چیان گفت: افراد می توانند با شــماره گیری کد دســتوری 
#6090*4* از آخرین مرحله چاپ و صدور کارت هوشمند ملی 

خود اطلاع یابند.

  عصرملّت - مدیر کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان 
زنجان از میزبانی زنجان برای ســی امین اجلاس سراسری 
نماز با عنوان »نماز نسل نو با تمرکز بر نقش مدرسه، مسجد 

و دانشگاه« در نیمه آذرماه سال جاری خبرداد.
امراله حســنی به پخش فیلم های مناسب با موضوع نماز 
در ســینماهای اســتان زنجان اشــاره کرد و افزود: نشست 
آموزشی 6 ســاعته با موضوع نماز برای اعضای کانون های 

فرهنگی هنری مساجد استان برگزار خواهد شد.
وی با اشــاره به دعوت از شعرا، نویســندگان و فعالان 
نماز برای حضور در سی امین اجلاس سراسری نماز گفت: 
نمایشــگاهی از محصولات نماز هم زمان با این اجلاس در 
مصلای نماز زنجان برپا خواهد شد که آثار هنری عکاسان 

زنجانی با موضوع نماز به نمایش گذاشته می شود.
گفتنی اســت، کمیته فرهنگی »اجلاس سراسری نماز« به 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان محول شده 

است.

مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان:
زنجان میزبان سی امین »اجلاس سراسری نماز« می شود

مدیرکل ثبت احوال استان زنجان:
معطل ماندن13 هزار کارت هوشمند ملی در دفاتر پیشخوان زنجان

عصرملّت-فرماندار شهرســتان طارم گفت: در حال 
حاضــر 32 واحد صنعتی و 150 واحد ســنتی فرآوری 
زیتون در شهرستان طارم در حال فعالیت هستند که تامین 

مواد اولیه این واحدها بسیار حائز اهمیت است.
رضا علی انبارلو افزود: در شهرســتان طارم نزدیک به 
21هزار هکتــار باغ زیتون وجود دارد که 16 هزار هکتار 
به مرحله باردهی کامل رســیده است و نزدیک به 5 هزار 
هکتار از این باغات هنوز به مرحله باردهی نرسیده است.
وی گفت: برداشــت زیتون از نیمه دوم شهریور آغاز 
شــده و تا آخر مهرماه ادامه می یابد و  این محصولات به 
کشورهای روسیه و کشورهای حوزه خلیج فارس صادر 

می شود.
انبارلو افزود: متوســط تولید ســالانه زیتون در طارم  
50 هزار تن اســت. امســال میزان تولید زیتون در این 
شهرســتان به 20 هزار تن رســید و میزان تولید روغن 

زیتون نیز 3 هزار تن بوده است.

عصرملّت- باز هم موضوع، وظایف شــهرداری و نارضایتی مردم 
از سیســتم حمل و نقل عمومی اســت. در ایــن مدتی که اعضای 
شورای ششم مستقر شــده اند خبر خرید اتوبوس ها و مینی بوس ها 
و ون های جدید، چندین بار منتشر شده است. منتهی اگر از مشکل 
همیشگی کمبود این وســایل که در شهرک های دور از مرکز شهر 
بیشــتر نمایان و باعث ناراحتی مردم است بگذریم، موضوع دیگر 
در این رابطه بی نظمی در حرکت این وسایل نقلیه از جمله ون ها و 
مینی بوس های جدید است. گویا نه اتوبوس ها و نه دستگاه های ون 
و مینی بوس های جدید هیچ برنامه منظمی برای توقف در ایستگاه ها 
و ساعت حرکت ندارند. این موضوع بیش از کمبود اتوبوس، مردم 
را آزار می دهد. از ســال گذشــته که در دهه فجــر حمل و نقل با 
اتوبوس ها رایگان شد این مشکل بیشتر شد چون اتوبوس ها با تاخیر 
و توقف بیشتری حرکت می کردند. امروز هم احساس می شود که 
هیچ برنامه ریزی و کنترلی برای نظم در حرکت وسایل نقلیه شهری 
وجود ندارد. به حدی که در برخی مســیرها راننده ها هرجا دلشان 
بخواهد توقف می کنند، فلاسک چایشــان را پر می کنند و یا حتی 
بربری می خرند و یا با هم خوش و بش می کنند. آنچه اینجا نادیده 
گرفته می شــود وقت مردم است. اگر همه جای دنیا از حمل و نقل 
عمومی برای تســهیل در رفت و آمد اســتفاده می شود اما اینجا تا 
زمانی که حرکت و توقف وسایل نقیله منظم و با برنامه ریزی نباشد 
این سیستم بیشــتر برای تحقیر مردم است. گاهی آنقدر شهروندان 
در ایســتگاه ها منتظر اتوبوس می مانند و بعد هم ناامید می شوند و 
می روند. به قول یکی از شهروندان » ...تاکی باید هرچند دقیقه یکبار 
گردنمان را دراز کنیم و ببینیم اتوبوس می آید یا نه؟..« این مشــکل 
ربطی به کمبود اتوبوس و سایر وسایل نقلیه ندارد. گویا آقایان حتی 
از یک تذکر شفاهی و کتبی هم دریغ می کنند. مگر قبلًا که دستگاه و 
کنترل هوشمند نبود چه کار می کردند؟ اتوبوس ها در پایانه هفت تیر 
یک ربع به یک ربع حرکت می کردند، اما امروز به بهانه اینکه هنوز 
دستگاه کنترل هوشمند نداریم و یا هنوز با پیمانکار قرارداد نبسته ایم، 
وقت مردم را بی ارزش می شــمارند. ناگفته پیدا اســت اگر سیستم 

حمل ونقل عمومی فعلی کارایی داشــت که آقایان اعضای شورای 
شهر و شهردار خودشان از آن استفاده می کردند بالاخره وقت آن ها 
ارزشــمندتر از شهروندان اســت. بارها در ایستگاه های اتوبوس از 
شــهروندان می شنویم که »... مســئولان خودشان با راننده شخصی 
می روند و خبر از مردم ندارنــد. انگار مردم بیکارند و برای تفریح 

سوار اتوبوس می شوند.«
مجید ناصحی مقدم رئیس شورای شهر زنجان در این خصوص و 
در پاسخ به خبرنگار عصرملّت گفت: الان خریدها تقریباً تکمیل شده 
و ون ها و مینی بوس ها هم خریداری شــده و چند دستگاه اتوبوس 
مانده که به تناســب آن سیســتم کنترل و پایش هوشــمند ناوگان 
حمل ونقل عمومی را هم راه اندازی خواهیم کرد. اعتراض مردم وارد 
است ولی تا سیستم هوشمند راه اندازی نشود کنترل همه اتوبوس ها 

و راننده ها ممکن نیست.
سعید نجفی رئیس کمیســیون حمل ونقل شورای شهر زنجان هم 
گفت: تعداد کم وسیله حمل ونقل باعث می شود که ساعت حرکت 
آن ها منظم نباشد. بااینکه مشاور سیستم حمل ونقل هم در این مورد 
کارکرده و زمان تقریبی انتظار برای این تعداد دســتگاه اتوبوس و 
مینی بوس و ون هم مشخص کرده و گفته مثلًا با این تعداد مینی بوس 
و اتوبوس و ون باشــد 15 دقیقه مسافر منتظر می شود. ولی سیستم 
هوشمند باید نصب شود و رصد ناوگان حمل ونقل عمومی توسط 
این سیستم هوشمند انجام و پایش شود که در حال تکمیل کارهای 
پیمانکار و انعقاد قرارداد هستیم و چند استان که پیمانکار دارند هم 
بررسی شده اند و قرار است ازلحاظ نرم افزاری هم رصد شوند و نفر 
شمار و دوربین هم در ایســتگاه ها و اتوبوس ها گذاشته شود، البته 
که این کار توســط شهرداری باید انجام شــود و ما هم مدام تأکید 
می کنیم. شرکتی هم از مشهد آمده و الان دو سال است که در تبریز 
سیستم هوشمند حمل ونقل عمومی را اجرا می کند و فقط مانده که 
شهرداری قرارداد را با او منعقد کند. قبلًا با بانک شهر قرارداد داشتیم 
که خیلی طولانی شد و بانک شهر مبلغ را بالا برد و به نوعی رد کرد 

و حذف شد و الان مجدداً پروسه انتخاب پیمانکار تکرار می شود.
ولی در تا زمانی که ابزار هوشمند کنترل ناوگان حمل ونقل عمومی 
نباشــد نمی توانیم بگوییم راننده کیِ می آیــد و کی می رود؟ وقتی 
دوربین در ایستگاه، پایانه و در اتوبوس نصب شود و نفرشمار کار 
کند دیگر راننده هر جا دلش خواســت توقف نمی کند و تأخیر هم 

ندارد، ولی فعلًا سیستم حمل ونقل تقریباً سنتی اداره می شود.
داود نــوری رئیس ســازمان حمل ونقل شــهرداری زنجان نیز در 
گفت وگــو با خبرنگار عصرملّت گفت: بخشــی از ناوگان ما کهنه 
است و هنوز ما به آن ناوگان حمل ونقل نو که باثبات باشد نرسیدیم.
 بعضی وقت ها این ماشــین ها نیاز به تعویض روغن و ســرویس 
و نگهــداری دارند و دوره تضمیــن )گارانتی( دارند که چند وقت 
یک بار مجبور می شــویم این ها را از خط دربیاوریم. بعضی وقت ها 
هم سرویس های متفرقه ای که متأسفانه هست و مجبوریم به هرحال 

کمک کنیم و این هم عاملی می شود که این نظم و ساعات حرکت 
خطوط به هم بخورد. ضمن اینکه حداقل 40 دســتگاه از ناوگان ما 
کهنه است و وقتی خراب می شــوند مجبوریم آن ها را به پارکینگ 
انتقال دهیم و تا تعمیر شــود و برگــردد یک مقدار بی نظمی ایجاد 

می کند.
نوری بابیان اینکه متأسفانه دولت هم به وعده خودش عمل نکرده 
که 41 دستگاه اتوبوسی خریداری شده را یکجا تحویل بدهد و فعلًا 
فقط 18 دســتگاه به ما رسیده گفت: مابقی اتوبوس ها هنوز تحویل 
داده نشــده اســت این ها اگر به صورت کامل تحویل داده می شــد 

حرکت اتوبوس ها هم منظم تر می شد.
وی افزود: در حال حاضر اسناد لازم را برای هوشمندسازی سامانه 
اتوبوســرانی آماده کرده ایم و دنبال شناسایی پیمانکار هستیم و اگر 
این اتفاق بیفتد و پیمانــکار را پیدا کنیم؛ هم موضوع پرداخت ها و 
هم رصد و کنترل و پایش حرکت دستگاه ها را به صورت هوشمند 
انجام خواهیم داد و بدون نیاز به بازرسی حضوری و فیزیکی کنترل 

و رصد به صورت هوشمند آنلاین و آفلاین انجام خواهد شد.
رئیس ســازمان مدیریت حمل ونقل بار و مسافر شهرداری زنجان  
بابیان اینکه بررسی نهایی هوشمندسازی سیستم حمل ونقل عمومی 
با ســازمان فاوا انجام شده و اسناد هم تهیه و آماده شده است گفت: 
درصورتی که شــرکتی برنده شــود حداکثر 4 ماه زمــان می برد تا 
هوشمندسازی ناوگان حمل ونقل صورت بگیرد و امیدواریم تا آخر 
ســال این کار را انجام شود و اگر این اتفاق بیفتد یقیناً آن نظمی که 
مورد انتظار شهروندان اســت به صورت کامل حتماً انجام و جلب 

رضایت مردم هم خواهد شد.
نوری گفت: ما جزء اســتان هایی هســتیم که خیلی خوب داریم 
ناوگان حمل ونقل را نوسازی و تکمیل می کنیم حتی هفته گذشته که 
ریاست جمهوری به سنندج رفته بود هم از ناوگان ما به عنوان استان 

معین کمک گرفتند.
وی با اشــاره به اینکه داریم تلاش می کنیم که تا سیســتم پایش و 
رصد هوشمند راه بیفتد گفت: فعلًا با حضور فیزیکی کارها را انجام 
دهیم. نمی توانیم برای هرکدام از صد و پنج دســتگاه مینی بوس و 
اتوبوس و ون یک ناظر بگذاریم. نیروی انسانی هم کم داریم نهایتاً 
با دو یا ســه نفر می توانیم کل شهر با این وسعت نظارت کنیم؛ که 
همکاران ما گاهی از ساعت شش و نیم صبح که شروع می کنند تا 9 

شب هم کار تمام نمی شود. 
این کمبود نیروی انسانی هم مزید بر علت است. ولی امیدواریم این 
هوشمندسازی راه بیفتد و اولویت ما هم الان همین است. اگر ناوگان 
تکمیل و نوسازی نشــده بود برای ما مقداری مشکل بود ولی الان 
که ناوگان دارد تکمیل می شود حتماً ارزش دارد که آن را به صورت 
هوشــمند رصد و پیمایش کنیم کــه در آن صورت پرداخت ها هم 
حتمــاً الکترونیکی خواهد بود و معطلی که با دســتگاه های پوز و 

پرداخت نقدی به وجود می آید هم برطرف خواهد شد.

یادداشت

عصرملّت - مدیرعامل شــرکت منطقه ویژه اقتصادی زنجان از پیگیری برای تاسیس 
گمــرک اختصاصی در این منطقه خبر داد و گفت: مقدمات این موضوع فراهم شــده 

است.
مهدی ثقفی گفت: تاســیس گمرک در داخل منطقه ویــژه اقتصادی از جمله مزایای 
عمــده در ایــن مناطق برای ســهولت امور صــادرات و واردات صنایع و واحدهای 

است. آنها  در  مستقر 

وی افزود: محدوده منطقه ویژه اقتصادی زنجان هزار و 300 هکتار است و عملیات 
احداث زیرســاخت های آن در دستور کار قرار دارد.

ایجاد منطقه ویژه اقتصادی زنجان در مجمع تشــخیص مصلحت نظام در اردیبهشت 
1400 تصویب شــد و زنجان پس از 15 سال انتظار به جرگه استان های دارای منطقه 
ویــژه اقتصادی پیوســت. در منطقه ویژه اقتصادی، قوانین کســب و کار و تجارت با 

است. متفاوت  کشور  نقاط  سایر 

مدیرعامل شرکت منطقه ویژه اقتصادی زنجان :

مقدمات تاسیس گمرک در منطقه ویژه اقتصادی زنجان فراهم شد

ادامه صفحه 1

فرماندار طارم:
182 واحد فرآوری صنعتی و سنتی زیتون در طارم فعال است 

زینب سودیگزارش



 امام على )ع(: ناتوان ترین مردم كسى است كه در دوست یابى ناتوان است، و از او ناتوان تر آن كه دوستان خود را از دست بدهد.گزارش

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: علی اکبر شیوخی       

زیر نظر شورای سردبیری

آدرس:  زنجان، خیابان سعدی، ابتدای خیابان زینبیه غربی 

کوچه علیمردان، ساختمان جم، پلاک 34، طبقه2، واحد 5 
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4            پســت الکترونیکی:  asremellat@gmail.com    چاپ:  پیام رسانه همدان

عصرملّت - در شماره پیشین موضوع نزاع و درگیری و آمار بالای آن میان زنجانی ها مطرح 
شد. در همین رابطه رئیس اداره مراقبت در برابر آسیب  های اجتماعی آموزش و پرورش استان 
زنجان در گفت و گو با موج رســا نیز  با بیان اینکه کنترل خشــم در جامعه یکی از نکات 
مهم در برقراری ارتباط سالم با دیگران است گفت: روند پرخاشگری در مدارس بین دانش 

آموزان افزایشی است.
عبــاس غیاثی گفت: زمانی که درگیری ها در مدارس میان دانش آموز و معلم یا دانش آموز 
با دانش آموز صورت میگیرد در مرحله اول پرونده برای دانش آموزان در مدارس تشــکیل 
می شود و رفتار دانش آموز بررسی می گردد؛ اگر دانش آموز پرخاشگر باشد به مراکز مشاوره 

برای درمان و مشاوره معرفی می گردد.
وی افزود: اگر مشــکل حل نشد و تشخیص داده شد که دانش آموز دارای اختلال رفتاری 

است به روانپزشک معرفی می گردد.
رئیس اداره مراقبت در برابر آســیب  های اجتماعی آموزش و پرورش اســتان زنجان گفت: 
برای کنترل هیجان در بین دانش آموزان در مدارس نیز دوره هایی در نظر گرفته می شــود و 

آموزش های لازم برای کنترل هیجان به دانش آموز ارائه می گردد.

غیاثی با اشــاره به اینکه اگر درگیری در مدرســه بین دانش آموزان و معلمان بیشتر شود به 
حوزه دادگســتری ارجاع داده می شود گفت: زمانی که دانش آموز با معلم در مدرسه درگیر 
شود معلم از حق خود می گذرد مگر اینکه معلم خود شاکی بوده و در درگیری ضربه و شتم 

صورت گرفته باشد.
وی افزود: در 99درصد درگیری دانش آموز با معلم ، در واقع معلمین از حق خود می گذرند 

و پرونده ای برای دانش آموز تشکیل داده نمی شود.
رئیس اداره مراقبت در برابر آسیب  های اجتماعی آموزش و پرورش استان زنجان گفت: اگر 
دانش آموز با دانش آموز دیگر درگیر شــود پرونده تشــکیل شده و شاکی خصوصی اولیای 
دانش آموز مورد ضرب و شــتم قرار گرفته هســتند که متاسفانه در بحث درگیری در استان 
زنجان نه تنها در حوزه مدرسه و دانش آموزان بلکه در جامعه نیز این موضوع بیشتر به چشم 

می خورد.
غیاثی تصریح کرد:  آمار ضرب و شــتم و درگیری در مدارس بالا است و از خشونت های 
جزئی گرفته تا خشونت های کلامی منشا آن در خانواده، مدرسه و جامعه است و نباید تک 

بعدی به این قضایا نگاه کرد.

وی با بیان اینکه باید یک طرح پژوهشی در این باره در سطح استان انجام شود و راهکارهایی 
در ایــن زمینه ارائه شــود گفت: در حال حاضر آموزش و پــروش اقداماتی که برای کنترل 

خشونت در نظر گرفته بحث کنترل هیجان و خشونت در بین دانش آموزان است.
غیاثی تاکید کرد: آموزش های لازم در جهت بهبود و کنترل خشــونت بین دانش آموزان در 

مدارس  صورت می گیرد و نباید انتظار داشت با یکی الی دو جلسه وضعیت بهبود یابد.

عصرملّت - مجید ناصحی مقدم، رئیس شورای شهر زنجان در گفت و گو با خبرنگار عصرملّت 
در خصوص چرایی عدم  اختصاص ســرویس رایگان به دانش آموزان با نیاز های ویژه باوجود 
گذشــت دو ماه از بازگشــایی مدارس گفت: قانون گفته که باید ســرویس برای حمل و نقل 
دانش آموزان دارای معلولیت، توسط شهرداری تامین شود. ولی با توجه به شرایطی که  این دانش 
آموزان  دارند و در مناطق مختلف ساکن هستند، امکان اینکه با یک سرویس از شمال و جنوب 
و غرب و شرق شهر جابجا شوند نیست و حتی برخی از این دانش آموزان در مناطقی هستند که 
اصلا نمی شود آنجا اتوبوس و یا حتی ون فرستاد. شرایطشان به گونه ای است که متفرق هستند 

و منطقی هم نیست که بشود در یک ساعت اتوبوس به مناطق مختلف فرستاد.
ناصحی مقدم گفت: این قانونی است که دولت، شهرداری را موظف به اجرای آن کرده است ولی 
ما یک فکر دیگری کردیم که به جای  تامین سرویس، کمک هزینه رفت و آمد را به آنها پرداخت 

کنیم و به دنبال این هستیم که یک راهکار قانونی برای پرداخت این  کمک هزینه پیدا کنیم.  چون 
شهرداری قانوناً نمی تواند به دستگاه دولتی کمک پرداخت کند، برای همین، پرداخت کمک هزینه 

از طریق آموزش و پرورش ممکن نیست.
وی افزود: ما باید این پول را به یک نهادی پرداخت کنیم که دولتی نباشــد و از طریق آن  نهاد 
کمک هزینه به خانواده ها داده شود. تبعاً بهزیستی هم چون دولتی است از این طریق هم امکان 

وجود ندارد. 
رئیس شورای شهر زنجان گفت:  ما یک  راه دیگری  پیدا کرده ایم که مثلا از طریق سازمان دانش 
آموزی و یا انجمن اولیاء و مربیان اگر شماره حسابی به نام این انجمن باشد، این پرداخت صورت 
بگیرد که آن هم رئیس آموزش و پرورش گفت: این  امکان وجود ندارد و شماره حسابی هم به 

نام انجمن اولیاء و مربیان وجود ندارد. 
ناصحی مقدم با بیان اینکه باید ســازمان دانش آموزی را بررســی  کنیم و اگر از لحاظ مقرراتی 
ممکن باشد، مبلغ کمک هزینه رفت و آمد دانش آموزان معلول را به سازمان دانش آموزی پرداخت 
کنیم گفت: شاید بشود از این طریق مشکل سرویس و رفت و آمد این دانش آموزان را حل کرد.

وی گفت: متاسفانه قانون یک وظایفی را مقرر می کند که با واقعیت های موجود همخوانی ندارد.  

چون نیازهای دانش آموزان معلول متفاوت است و با اختصاص یک سرویس برطرف نمی شود. 
ما شاید بتوانیم سرویس را دایر کنیم ولی مشکل آنها حل نمی شود. اغلب  شهرها هم همین مشکل 
را دارند. در شهرهای بزرگ چون جمعیت زیادتر است و مناطق بیشتر است راحت تر می شود 
سرویس اختصاص داد، ولی در زنجان که شهر کوچک است و جمعیت کمتر است و محل این 

دانش آموزان هم پراکنده است این امکان سخت تر است.
رئیس شورای شهر زنجان با بیان اینکه منتظر هستیم که شهرداری لایحه را به شورا بفرستد و یک 
مقدار تعلل داشته در ارسال لایحه که دیروز هم پیگیری کردیم گفت: آخرین تصمیمی که گرفته 

شده این است که کمک هزینه به سازمان دانش آموزی پرداخت شود. 
وی گفت: قانون گفته تامین سرویس برای دانش آموزان معلول، ولی متاسفانه در این مورد عمل 
به قانون،  مشکل را حل نمی کند.  چون این دانش آموزان غالباً با همراهشان هستند و تصیم بهتر 

این  بود که کمک هزینه برای رفت و آمد آنها به  خودشان پرداخت شود. 
ناصحی مقدم گفت: مســئله دیگر این است که اصلا معابر ما مناسب معلولان نیست و فرض 
کنیم ســرویس را هم فراهم کردیم، این عزیزان وقتی سوار و پیاده می شوند هم شرایط برایشان 

مناسب نیست. 

رئیس اداره مراقبت در برابر آسیب  های اجتماعی آموزش و پرورش استان زنجان:

پرخاشگری  بین دانش آموزان زنجانی روند افزایشی دارد

رئیس  شورای شهر زنجان: 

اختصاص سرویس برای دانش آموزان با نیازهای ویژه مشکل را حل نمی کند؛ 

 کمک هزینه را  پرداخت می کنیم

عصرملّت -منصور مرادلو، عضو شورای شهر زنجان در جلسه رسمی و علنی شورای شهر با 
انتقاد از خاموشی معابر شهر زنجان در شب ها اظهار کرد: متاسفانه شاهد بی تفاوتی و بعضا بی 
مسئولیتی بعضی مسئولین در موضوع خاموشی شهر زنجان هستیم. شهر زنجان شبها شاداب 

نیست و انگار یک شهر مرده است. کسی هم دنبال این مشکل نیست.
مرادلو گفت: زمانی می گفتند در تولید برق مشــکل داریم،ولی مردم میخواهند شبها در شهر 

رفت و آمد کنند.
وی افزود: ضمن اینکه با خاموشــی شهر در شــب ، با کاهش امنیت هم مواجهیم. مسئولین 

شرکت توزیع برق باید جوابگو باشند.

مرادلو با بیان اینکه مردم برای خرید و گردش و تفریح شــبها بیرون می آیند ولی متاســفانه 
روشنایی برخی معابر اصلا مناسب نیست گفت: گاهی از لحاظ دید رانندگان هم عدم روشنایی 

مناسب در معابر خطر آفرین است.
عضو شــورای شهر زنجان گفت: بسیاری از مردم در آپارتمانها زندگی می کنند و نیاز دارند 
که محیطی امن و مناسبی برای آنها در بیرون از خانه فراهم شود. از سویی مبلغ فیش های برق  
بالارفته و یکی از این هزینه ها، هزینه روشــنایی معابر است ولی مردم هیچ لذتی در شب، از 

شهر نمی برند.
وی تاکید کرد: امیدواریم مسئولین شرکت توزیع برق زنجان، در مورد تامین و مناسب سازی 

روشنایی معابر شهر پاسخگو باشند.

عصرملّت- مســئول توسعه خوشه چاقوی زنجان با اشــاره به نبود سرمایه گذار برای تولید 
صنعتی چاقو، گفت: دو برند تولید کننده چاقوی صنعتی در استان های دیگر، محصول تولیدی 

را با نام  زنجان به بازار عرضه می کنند.
محمدرضا معجونی گفت: در اســتان زنجان یک هزار و 600 نفر مشغول چاقو سازی هستند 
که در 440 کارگاه سنتی فعالیت می کنند با این وجود امسال تعداد کارگاه ها بیشتر شده است.

وی در خصوص اقدام شــاخص انجام شده برای چاقوســازان استان گفت: راه اندازی مرکز 
عملیات حرارتی برای سختکاری در خوشه چاقو از جمله اقدامات است، این دستگاه در مرکز 
متالوژی دانشگاه آزاد قرار داشته، دستگاه ها خریداری و مستقر شده و سختکاری کاملا علمی 

انجام می شود.
مســئول توسعه خوشه چاقوی زنجان با اشــاره به مهمترین مسائل و مشکلات چاقوسازان 
زنجان نیزگفت: بازار یابی به عنوان مشکل حاد این حرفه مطرح نیست، چاقوسازان زنجان تولید 

محدودی دارند و بازار را محدود به زنجان می دانند در حالی که چاقو زنجان مختص اســتان 
است و می توانند در سراسر کشور محصول تولیدی خود را به فروش برساند.

وی افزود: اساســی ترین مشکل نبود مواد اولیه درجه یک چاقو سازی است، بیشتر موادی که 
چاقوسازان استفاده می کنند ضایعات است.تولید به صورت سنتی برای چاقوسازان آزار دهنده 

است و تولید چاقو هنوز صنعتی نشده و به سطح انبوه نرسیده است.
معجونی گفت: چاقوسازی ظرفیت بسیار بالایی برای وارد شدن به فاز صنعتی دارد ولی تنها 

4 درصد سهم تولید چاقو در بازار مختص زنجان است.
مسئول توسعه خوشه چاقوی زنجان نبود سرمایه گذار برای تولید صنعتی چاقو را از مهمترین 
علت تولید سنتی این محصول اعلام کرد و افزود: عمده چاقوسازان توان مالی چندانی ندارند، 

از سویی دیگر قیمت مواد اولیه نیز مداوم در حال تغییر است.
مسئول توسعه خوشه چاقوی زنجان اذعان کرد: دو برند معروف که در تهران در حال تولید 

صنعتی هستند اما با نام چاقوی زنجان در بازار به فروش می رسند و تولید در این شرکت ها دو 
برابر استان زنجان است و محصولات تولیدی از کیفیت بالایی نیز برخوردارند.

انتقاد عضو شورای شهر از خاموشی معابر زنجان در شبها:

زنجان، شهر خاموش

مسئول توسعه خوشه چاقوی زنجان :

چاقو صنعتی تولیدی در استان های دیگر با نام  چاقوی زنجان به بازار عرضه می شود

عصرملّت- در پی شکایت رئیس سازمان انتقال خون استان زنجان از 
مدیر مسئول »پایگاه خبری- تحلیلی پیام ملّت« و دو هفته نامه »عصر 

ملّت«، علی اکبر شیوخی به دادسرا رفت.
علی اکبر شــیوخی مدیر مســئول پایگاه خبری تحلیلی پیام ملّت با 
شکایت ســیامک اسدی مدیر کل انتقال خون اســتان زنجان به اتهام 
توهین ،تهمت،افترا و نشراکاذیب روز پنجشنبه 11 آبان 1402 به شعبه 

6 بازپرسی دادسرای عمومی و انقلاب اسلامی زنجان رفت.
عملکرد اداره کل انتقال خون استان زنجان در ارائه خدمت به بیماران 

نیازمند و حواشــی مربوط به این ســازمان و اظهارات خلاف واقع و 
گزارش های کذب مدیرکل به رسانه ها درخصوص عدم اطلاع از مفاد 
تفاهم نامه دانشگاه آزاد اسلامی زنجان با یک شرکت دارویی از جمله 

موارد اتهامی علیه مدیر مسئول پایگاه خبری پیام ملّت بود.
ســازمان انتقال خون با صرف صدها میلیارد از بودجه عمومی کشور 
از بدو تاســیس تنها 25 درصد فرآورده های خونی را تولید می کند و 
25 درصد نیز توسط بخش خصوصی تولید و 50 درصد هم از خارج 

کشور وارد می شود.

در پی شکایت رئیس سازمان انتقال خون استان زنجان :

مدیر مسئول پیام ملّت به دادسرا رفت


